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پاسخ سخنگوی شورای نگهبان به اظهارات اخیر علی لاریجانی:

 حاشیه سازی ها بر فعالیت های شورای نگهبان
اثر نخواهد گذاشت

س�خنگوی ش�ورای نگهبان در پاس�خ به اظه�ارات علی لاریجان�ی گفت: برخی 
حاشیه سازی ها بر فعالیت های تخصصی شورا اثر نخواهد داشت، انتخابات تمام شده 

و بازی با آرامش مردم و فضاسازی رسانه ای صحیح نیست.
ه��ادی طحان نظیف در گفت و گو با خبرنگار سیاس��ی ایرنا درباره اظهارات علی لاریجانی 
گفت: پرونده ایشان مثل سایر افراد در یک فرآیند قانونی در شورای نگهبان بررسی شده است 
و برای رسیدگی به صلاحیت ایشان مطالب موجود در پرونده که بخشی نیز به بیرون منعکس 
شده، مورد به مورد در جلسات شورا مطرح و پس از انجام مباحث متعدد و بیان نظرات مخالف 
و موافق رای گیری به صورت مخفی انجام شده است. البته نسبت به برخی مطالب هم که به 
بیرون منعکس شده نه شورای نگهبان مسبب آن بود و نه راضی به آن. وی اضافه کرد: جمع 
بندی اعضای شورا با توجه به محتوای پرونده و گزارش های متعدد بر احراز صلاحیت نبود که 
نتیجه هم اعلام شد. سخنگوی شورای نگهبان خاطرنشان کرد: همان گونه که بارها گفته شده 
در انتخابات ریاس��ت جمهوری بحث رد صلاحیت مطرح نیست و شرایط مذکور در اصل ۱۱۵ 
قانون اساس��ی باید احراز شود. ش��ورای نگهبان یک جمع تخصصی است و هر یک از اعضای 
آن بر اساس تشخیص خود عمل می کنند و ورود سیاسی به موضوعات ندارند. ملاک نیز نظر 
اکثریت اعضا است. طحان نظیف اضافه کرد: البته اینکه نامه شخصی و محرمانه شورا توسط 
یک فرد خارج نشین منتشر شود، جای بررسی دارد اما به هر حال انتخابات تمام شده و بازی 
با آرامش مردم و فضاسازی رسانه ای صحیح نیست هر چند ما در شورای نگهبان گوش شنوا 
داریم و مطالب هر کس��ی را که نقد داش��ته باشد می شنویم. وی گفت: نقد و انتقاد حق افراد 
اس��ت و ما در این باره کس��ی را منع نمی کنیم و همان طور که بارها گفته ش��ده اگر اشکالی 
باش��د، اصلاح می کنیم ولی اینکه عده ای بخواهند اعتبار یک نهاد قانونی را زیر س��وال ببرند 
و جای��گاه آن را مخ��دوش کنند، راه به جایی نخواهند برد. طحان نظیف اظهار کرد: انتخابات 
۶ ماه اس��ت که تمام ش��ده و شورای نگهبان مشغول بررسی مصوبات مجلس شورای اسلامی 
با موازین ش��رع و قانون اساس��ی و رسیدگی به استعلامات دیوان عدالت اداری است و  برخی 

حاشیه سازی ها بر فعالیت های تخصصی شورای نگهبان اثر نخواهد گذاشت.

رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

حدود ۷۳۰ هزار معلم مشمول رتبه بندی می شوند
ریی�س کمیس�یون آم�وزش و تحقیقات مجلس ش�ورای اس�امی، ه�دف اصلی 
رتبه بندی معلمان را افزایش کیفیت آموزشی برشمرد و گفت: حدود ۷۳۰ هزار معلم 

مشمول رتبه بندی می شوند.
به گزارش ایرنا از خانه ملت، علیرضا منادی س��فیدان در مراس��م تجلیل از معلمان و فرهنگیان 
پژوهنده و مؤلف تبریز، هدف اصلی رتبه بندی معلمان را افزایش کیفیت آموزشی برشمرد و گفت: در 
مجموع ۷۳۰ هزار معلم شامل طرح رتبه بندی خواهند شد که در طول دوره ۱۰۰ ساله تاسیس نظام 
نوین آموزش و پرورش تصویب چنین قانونی بی سابقه است. رییس کمیسیون آموزش، تحقیقات  و 
فناوری مجلس ش��ورای اسلامی با بیان اینکه هدف اصلی اجرای طرح رتبه بندی معلمان افزایش 
کیفیت آموزشی است، افزود: معلم باید مطالعه داشته باشد، در نتیجه معلم با سواد دانش آموزان با 
س��وادی را تقدیم جامعه خواهد کرد. منادی سفیدان اضافه کرد: طرح رتبه بندی معلمان با بودجه 
۱۲.۵ هزار میلیارد تومانی از ۳۱ شهریور ۱۴۰۰  اجرایی خواهد شد و از سال آینده ۲۵ هزار میلیارد 
تومان بودجه به این کار اختصاص خواهد یافت. وی یادآور شد: حداقل حقوقی که یک معلم تازه کار 
در بدو ورود به وادی معلمی خواهد گرفت، برابر ۸۰ درصد حقوق یک مربی دانش��گاه تهران یعنی 
۸ میلیون و ۸۰ هزار تومان است؛ در ادامه معلمان بسته به میزان سابقه، مدرک تحصیلی و تالیفات 
حقوقشان تنظیم خواهد شد. رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس یازدهم در ادامه تامین 
رفاه معلم را موجب آبادانی مملکت دانست و گفت: رتبه بندی رقابت را بین معلمان بالا خواهد برد 
و هر کجا که رقابت باشد مسلما کیفیت آموزش نیز بیشتر خواهد شد. اصلی ترین عنصر آموزش در 

کشور معلمان هستند، لذا باید معلم خوب و باسواد را در جامعه افزایش دهیم.

 ستاد ملی مقابله با کرونا تاکید کرد:
 مردم روزهای منتهی به یلدا از تردد و تجمع 

در مراکز شلوغ پرهیز کنند
ضرورت اس�تفاده از ماسک در معابر عمومی و میهمانی های خانوادگی، پرهیز از تردد و 
تجمع در مراکز شلوغ در روزهای منتهی به یلدا و همچنین محدودیت ورود مسافر از برخی 

کشورها در جلسه فوق العاده ستاد ملی مقابله با بیماری کرونا مورد تاکید قرار گرفت.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رس��انی ریاس��ت جمهوری، جلسه فوق العاده ستاد ملی مقابله 
با بیماری کرونا که ش��ب گذشته به ریاست آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس جمهور برگزار 
ش��د، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزش��کی گزارشی از آخرین وضعیت پراکندگی سویه 
جدید امُیکرون در کشور و اقدامات انجام شده برای جلوگیری از انتشار این ویروس ارائه کرد. 
وزارت بهداشت در این گزارش تاکید کرد افرادی که دُز اول واکسن خود را تزریق کرده اند به 
سرعت دُز دوم را هم دریافت کنند و تمامی شهروندانی که حداقل سه ماه از دریافت دُز دوم 

آنها گذشته جهت دریافت دُز سوم به مراکز واکسیناسیون مراجعه کنند.

در جلس�ه س�تاد هماهنگ�ی اقتص�ادی 
دولت ضمن ارائه گزارشی از مهار و کنترل 
رش�د پایه پول�ی و نقدینگی در کش�ور با 
پیشنهادات وزارت امور اقتصادی و دارایی 

برای بورس موافقت شد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، در جلس��ه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت که یکش��نبه شب به ریاست آیت الله سید 
ابراهیم رئیس��ی برگزار ش��د گزارشی از مهار و 
کنترل رشد پایه پولی و نقدینگی کشور در سه 

ماهه گذشته ارائه شد.
بر اس��اس این گزارش، آمارها نش��ان می دهد 
عملک��رد دول��ت اثر کاهن��ده ای بر رش��د پایه 
پول��ی و نقدینگ��ی گذاش��ته، ب��ه ط��وری که 
سرعت رش��د پایه پولی کش��ور به میزان چهار 

و هش��ت ده��م درص��د از آنچ��ه پی��ش بینی 
 می ش��د،کندتر شده و به رقم ۱۲ درصد کاهش 

یافته است.
آیت الله رئیسی در این جلسه از بانک مرکزی 
خواس��ت س��اماندهی وضعی��ت بانک ه��ا را در 
دس��تور کار قرار دهد تا در ماه ه��ای باقیمانده 
امسال کاهش رش��د پایه پولی استمرار یافته و 

مدیریت شود.
در این جلس��ه همچنین پیشنهادهای وزارت 
ام��ور اقتص��ادی و دارایی در م��ورد بازار بورس 

مطرح و با آن ها موافقت شد.
از جمله این پیشنهادها تعیین قیمت سوخت 
و خوراک گاز صنایع با توجه به ملاحظات بخش 
صنعت بود که مورد بحث و بررس��ی قرار گرفت 

که جزئیات آن اعلام خواهد شد.

معاون توس��عه کاربرد پرتوهای س��ازمان انرژی اتمی 
گفت: بیش از ۷۰ درصد کاربرد صنعت هسته ای درحوزه 
نان پاور )non power(-غیر از تولید برق و س��وخت 
هس��ته ای- قرار دارد و بیش از ۹۰درصد رادیوداروها در 

داخل کشور تولید می شود
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا، پژمان شیرمردی در 
گفت و گویی با تشریح کاربردهای صنعت هسته ای در 
بخش های مختلف گفت: صنعت هسته ای به دو دسته 
power یا حوزه مرتبط با تولید برق و سوخت هسته ای 
و نهایتاً راکتور هس��ته ای و حوزه nonpower یعنی 
همه حوزه های غیر از پاور تقس��یم بندی  می ش��ود که 
شامل کاربردهای صنعت هسته ای در حوزه کشاورزی، 
پلیمر، نفت، چوب، پتروشیمی، محیط زیست، سلامت و 

کشاورزی و مواد غذایی است.
معاون توس��عه کاربرد پرتوهای س��ازمان انرژی اتمی 
اضافه کرد: بیش از ۷۰ درصد کاربرد صنعت هس��ته ای 
درح��وزه ن��ان پ��اور )non power( ق��رار دارد که 
متاس��فانه نتوانستیم آن را به درستی برای مردم تبیین 
کنیم در حال��ی که امروز در دنیا بخ��ش عمده از مواد 
غذایی که مردم اس��تفاده می کنند توسط همین پرتوها 

فرآوری و استریل شده و قابل استفاده می شوند.
به گفته این کارش��ناس صنعت هس��ته ای، پرتوها به 
دو دسته یون ساز و غیر یون ساز تقسیم بندی می شوند 
و بیش��تر پرتوها در حوزه کش��اورزی صنعت و پلیمر با 

استفاده از پرتوهای یون ساز هستند.
معاون سازمان انرژی اتمی با اشاره به کاربردهای پرتوها 
در بخش پزش��کی گفت: فرایند تش��خیص و درمان با 
استفاده از رادیو دارو و به طور کلی رادیو اسکوپ ها انجام 
می شود که امروز در کشور بیش از ۹۰ درصد رادیوداروها 
در مراکز پزش��کی هسته ای داخل کشور تولید می شود 
البته برخی مواد اولیه را وارد می کنیم. امروز کیت هایی را 
می توانیم تولید کنیم و حتی صادر کننده این کیت ها به 

چندین کشور هستیم.
 وی ادام��ه داد: ۸۵ درص��د از رادی��و داروها در حوزه 
تشخیص با استفاده از تکنوسیوم  ۹۹n  انجام می شود که 
می توان با آن بیماری های قلبی و سرطانی را تشخیص 
داد که متاسفانه بیماریهای سرطانی در دنیا و به تبع آن 
در کش��ور ما بسیار رواج یافته است. ما می توانیم از این 
کیت رادیوداروها اس��تفاده کنیم و سازمان انرژی اتمی 
رادیوداروهای بیش از ۱۸۰ مرکز پزش��کی هس��ته ای 

کشور را تامین می کند.

ش��یرمردی اضافه ک��رد: در حوزه درمان و تس��کین 
دردهای اس��تخوانی هم با استفاده از رادیونوکلنیدهای 
مانند لوتیشیوم ۱۷۷ و ساماریوم ۱۵۳ می توان به تسکین 
درد برای بیماری های سرطانی متاستاتیک کمک و عملًا 

یک حالت رضایت بعد از بیماری به آنها اهدا کرد.
معاون توس��عه کاربرد پرتوهای س��ازمان انرژی اتمی 
با اش��اره به کاب��رد پرتوها در ح��وزه دام و طیور گفت: 
پرتوها در ح��وزه دام و طیور هم حرف های زیادی برای 
گفت��ن دارند و امروز در حوزه رادیو و واکس��ن ها یکی از 
کشورهایی هستیم که توانس��تیم کارهای خوبی انجام 
دهیم و در سازمان انرژی اتمی رادیو واکسنی تولید شد 

که برای تب برفکی دام ها مورد استفاده قرار می گیرد.
 ش��یرمردی در پاس��خ ب��ه ای��ن پرس��ش ک��ه آی��ا 
محدودیت های برجام تاثیری بر صنعت هس��ته ای در 
بخش پزش��کی ما گذاشته است یا نه، گفت: با تلاشی 
ک��ه متخصص��ان داخلی انج��ام می دهند و ب��ا اراده  
دانشمندان هسته ای کش��ور، هیچ گونه محدودیت و 
حد و مرزی نمی شناسیم که بخواهد بتواند این حرکت 
را متوق��ف کند. برای تهیه مواد اولیه محدودیت هایی 
وجود دارد و این اجتناب ناپذیر اس��ت با این حال ما 
ب��رای انجام کار مصمم هس��تیم و کارهای خوبی هم 
در کش��ور انجام شده است و از کشورهایی که در این 

حوزه پیشتاز بوده اند عملًا جلوتر هستیم.
مدیرعامل شرکت توس��عه کاربرد پرتوها در ارتباط 
با نقش پرتوها در صنعت کش��اورزی اظهار کرد: یکی 
از کاربردهای مهم پرتوها در حوزه کش��اورزی و مواد 
غذایی است اما این موضوع برای مردم چندان تبیین 
نشده است. در حوزه کشاورزی از صفر تا صد می توانیم 
حض��ور پرتوها را ببینی��م از جمله در اص��لاح بذر و 
نبات��ات امروز محصولاتی در حوزه بذر و نباتات تولید 
می کنیم که نس��بت به محصولات قبلی شاخص های 

بهتری دارند و کیفیت شان بهبود یافته است.

س�خنگوی وزارت خارجه درباره ادعای مشاور 
امنی�ت مل�ی آمریکا مبن�ی بر پیام مس�تقیم به 
ایران گفت: درخص�وص گفت و گوهای وین گفت 
و گوی مس�تقیمی با ایالات متح�ده در این ماه ها 
انجام نشده است. برخی پیام ها توسط انریکه مورا 
مکتوب و غیرمکتوب درخصوص مذاکرات دریافت 

و فورا به آن ها پاسخ داده شد.
به گزارش خبرنگار سیاس��ی ایرنا، سعید خطیب زاده 
در نشس��ت خبری درخص��وص درباره ادعای مش��اور 
امنیت ملی آمریکا مبنی بر پیام مستقیم به ایران گفت: 
درخصوص گفت و گوهای وین، صحبت مس��تقیمی با 

ایالات متحده در این ماه ها انجام نشده است. 
وی اضافه کرد: برخی پیام ها به واسطه انریکه مورا به 
صورت مکتوب و غیرمکتوب از ابتدای گفت وگوها در وین 
درخصوص موضوعات مذاکراتی )نه چیزی بیش از آن( 

دریافت و جواب ها هم در جا داده شده است.
س��خنگوی وزارت امور خارجه یادآورشد:در طول این 
مذاکرات ش��اید بیش از هر دوره دیگری از مذاکرات، با 
یک کمپین و کارزار دیپلماسی عمومی و رسانه ای برخی 
از این کشورها بر علیه آنچه که در اتاق های گفت و گوها 
انجام می شد، مواجه بودیم. به ویژه سه کشور اروپایی به 
ج��ای این که وقت و انرژی خ��ود را به مذاکرات جدی 
معطوف کنند بعضا وارد کارزار رس��انه ای ش��دند و هم 

اطلاعات غلط و هم اطلاعات برساخته هر دو داده شد.
خطیب زاده اضافه کرد: ما امروز دو متن توافق ش��ده 
جدید داریم که ماحصل گفت و گوهای بسیار فشرده ای 
است که طی چند روزه گذشته در وین همراه با تنفس 
چند روزه ای که اتفاق افتاد بدست آمده است. متن های 
جدید نظرات ایران به همراه تیم قبلی در آن لحاظ شده 
است و ما متونی داریم که گفت و گوهای آتی را بر اساس 

آن ادامه دهیم.
وی تصریح کرد: طرف های مقابل توجه کنند که اگر 

از روز اول با همین رویکرد روزهای آخر وارد می ش��دند 
زودتر می توانستیم به این متون به عنوان مبنای گفت و 

گوها برسیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین درباره وضعیت 
ایرانیانی که درترکیه بازداش��ت و به ارتش آزاد س��وریه 
تحویل داده شده اند و اقدامات ایران در این زمینه گفت: 
یکی از موضوعاتی که در س��فر وزی��ر خارجه ترکیه به 
کشور در دستور کار قرار گرفت همین موضوع بود. قرار 

شد مرزبانی دو کشور این مسئله را پیگیری کنند.
خطیب زاده با اشاره به گردهمایی هفته گذشته سفرا 
و روسای نمایندگی های کشورمان در کشورهای همسایه 
گفت: طی پنج روز جلسات فشرده و منظمی را با سران 
س��ه قوه، معاون اول رییس جمهور، وزرای اقتصادی به 
همراه وزرای مستقیم مرتبط با مسائل روابط بین الملل و 

سیاست خارجی و مقامات لشکری و کشوری داشتیم.
وی اضافه کرد: تمرکز این گردهمایی بر دیپلماس��ی 
اقتص��ادی بود به همین دلیل هم بیش��ترین جلس��ات 
اقتص��ادی با نماین��دگان بخش خصوص��ی و اتاق های 
بازرگانی و استاندارانی بود که با نمایندگی های  مرزی ما 

در ارتباط هستند.
خطیب زاده همچنین از سفر وزیر خارجه به جمهوری 
آذربایج��ان خبر داد و گفت: دعوت از ایش��ان از قبل از 
سوی جمهوری آذربایجان انجام شد و آخر این هفته وزیر 

امور خارجه سفری کوتاه به این کشور خواهد داشت.
وی ادامه داد: س��فر امیرعبداللهی��ان به باکو در حوزه 

دوجانبه و حوزه توسعه روابط تجاری خواهد بود.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درباره گفت و 
گوهای ایران و عربستان گفت: تعهد جدیدی در گفت و 
گو با عربستان نداشتیم و منتظر پاسخ ریاض هستیم و 
اگر عربس��تان جدیت خود را نشان دهد گفت و گوها را 

به تفاهم برسانیم.
خطیب زاده در ادامه ریاض را به راه حل دیپلماتیک و 
عدم مداخله در امور داخلی کشورهای دیگر توصیه کرد 
و یادآورشد:دور پنجم مذاکرات ایران و عربستان برگزار 

نشده است.
وی همچنی��ن درباره اذعان مقام انگلیس��ی به بدهی 
این کشور به ایران و پرداخت آن گفت: بدهی انگیس به 
ایران چیزی جز حرف نیست و در مسیر عمل شاهد آن 
نبودیم . با توجه به گفت و گوهایی که داشته ایم و به این 
نتیجه رس��یدیم لندن در حرف های خود بدهی را بیان 

می کند اما پرداخت را منوط به موضوع دیگر می کند.

معاون توسعه کاربرد پرتوهای سازمان انرژی اتمی:

بیشاز۹۰درصدرادیوداروهاداخلکشورتولیدمیشود
سخنگوی وزارت خارجه:

گفتوگویمستقیمیدرماههایاخیرباآمریکانداشتیم

کاهش سرعت رشد پایه پولی
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مطرح شد؛

یل�دا یا هم�ان چِلّه آخرین ش�ب پاییز و 
آغازگر فصل زمس�تان اس�ت و از گذش�ته 
های دور تاکنون رس�م بوده که در این شب 
خانواده ها دور هم جمع شده و شروع فصل 
جدید را جش�ن می گیرند ک�ه می توان این 
ش�ب را بهانه ای برای دور هم جمع ش�دن 
هم دانس�ت اما با ش�رایط اقتصادی موجود 
ک�م کم این رس�وم در حال کمرنگ ش�دن 

است!
یلدا و دورهمی هایش خاطره ای اس��ت که در 
ذهن های کوچک و بزرگ ماندگار است، خاطره 
ای که برنامه های خاص آن در کنار خوراکی ها و 
میوه ها در هم آمیخته می ش��ود اما حالا یکی از 
مهم ترین دلایل کمرنگ شدن این آداب و رسوم 
زیبا کاهش توان خرید م��ردم و بالارفتن قیمت 

هاست.
اگ��ر بخواهیم ب��ا دوس��ت و فامی��ل از برنامه 
هایش��ان برای این شب س��وال کرده و به نوعی 
تمام��ی سخنانش��ان را جم��ع آوری کنیم تنها 
به ی��ک نتیجه خواهیم رس��ید و آن هم این که 
هم��گان تنه��ا از گرانی س��خن گفت��ه و از عدم 
حمای��ت دولت از مردم و پیش��گیری از بالارفتن 

روزافزون قیمت ها گلایه خواهند کرد!
گذش��ته از همه اینها، متخصصان و پزشکان با 
اش��اره به شناسایی یک مورد مبتلا به اومیکرون 
در کش��ور، ب��ه م��ردم توصیه می کنن��د تزریق 
واکس��ن و رعایت پروتکل  های بهداشتی را بیش 
از پیش جدی گرفته و در ش��ب چِلّه با برگزاری 
دورهمی  های خانوادگی به اس��تقبال این سویه 

جدید کرونا نروند!
  چله اول

شبی که در گذش��ته برای دورهمی و خنده و 
صل��ه رحم از آن یاد می ش��د و یک��ی از خاطره 
انگیزترین ش��ب های س��ال بود حالا ب��ه زمانی 
ب��رای س��وداگری دلالان و فرصت طلبان تبدیل 
ش��ده است و در این میان مردم به خصوص قشر 
ضعیف جامعه حس��رت بر دل مقابل فرزندانشان 

شرمنده می  شوند.
بازار شهرهای بزرگ کشورمان همچون تهران، 
تبریز، مش��هد و ک��رج نیز در قدمگاه این ش��ب 
همچنان پر هیاهوست اما بسیاری از فروشگاه ها 

و دکان ها اغل��ب به مکانی برای اطلاع از قیمت 
اجناس تبدیل ش��ده  و مردمی که در میانه بازار 
راه می روند سر در گریبان و بهُت زده از قیمت ها 

سخن می گویند!
پس از گذش��ت ۲ سالی که آیین باستانی یلدا 
در س��ایه وحشت همه گیری ویروس کرونا رنگ 
باخته بود با آبی شدن ش��رایط کرونایی، امسال 
ش��ور و ش��وق مردم برای خرید اق��لام ویژه این 
ش��ب فزونی یافته، اما دوگانه گرانی و امیدواری 
اصناف به خروج از کسادی بازار، شرایط متفاوتی 
را رقم زده، کمااینکه جولان مجدد کرونا با سویه 
امُیکرون وضعیت ش��ب چله را آش��فته تر کرده 

است!
  چله دوم

ع��دم نظارت بر ب��ازار و آن م��وج گرانی که از 
س��وی عمده فروش��ان و دلالان به بازار تحمیل 
می شود ش��هروندان را با این سوال مواجه کرده 
اس��ت که چرا ب��ا دلالان که بعض��اً نقش عمده 

فروش را بازی می کند برخورد نمی شود؟!
همی��ن وضعیت را در بازار می��وه هم می توان 
مش��اهده کرد به طوری که یک کیلو هندوانه که 
اکثراً سردخانه ای هم هستند ۷ هزار تومان، یک 
کیلو پرتقال کوهستان ۱۸ هزار تومان، یک کیلو 
انار دانه س��یاه ۳۲ هزار تومان، پرتقال واشنگتن 
۲۵ ه��زار توم��ان و س��یب نیز ۱۸ ه��زار تومان 

است!
بازاریان م��ی گویند آجیل، خش��کبار، میوه و 
س��ایر خوراکی های پر متقاضی برای ش��ب یلدا 
فراوان اس��ت اما خری��داران بیم از گرانی بی حد 
و حص��ر اجناس دارند و به کاهش قیمت ها امید 

بسته اند که آن هم دور از ذهن است!
اینک��ه افزای��ش عرضه و تقاض��ا در هر صنفی 
منج��ر به رقابت بین صاحبان صنوف و در نهایت 
کاهش قیمت می ش��ود، یک اصل ثابت شده در 
اقتصاد است و مردم نیز که تجربه این اتفاق را در 
س��ال های گذشته دارند، امیدوار بودند لااقل در 
ش��ب یلدا قدری قیمتها متفاوت از روال معمول 

شود که متاسفانه اینگونه نشد!
به گفته آگاهان بازار، از ابتدای امسال تاکنون 
به طور میانگین قیم��ت عمده کالاها ۳۰ درصد 
افزای��ش یافته که این افزای��ش در اقلامی مانند 

آجیل و خش��کبار متاس��فانه به ۱۰۰ درصد نیز 
رسیده است که گویا نظارتی وجود ندارد!

  چله سوم
قیمت میوه و آجیل در آس��تانه بلندترین شب 
سال در حالی اوج گرفته است که کمبود نظارت 
ها در بازار گلایه ش��هروندان و حتی فروشندگان 

را در پی داشته است.
در دو سال گذشته و با توجه به شیوع ویروس 
کرون��ا و لزوم دوری از تجمعات ش��اهد برگزاری 
مجازی مراس��م و گردهمایی های یلدا بودیم اما 
در س��ال جاری و با کاهش میزان سرایت پذیری 
کرون��ا و برگزاری تجمعات با رعایت پروتکل های 

بهداشتی اشتیاق مردم به جمع شدن دور هم در 
این شب بیشتر شده است.

حال با نزدیک شدن به شب یلدا شاهد افزایش 
قیم��ت انواع می��وه و آجی��ل در بازار ب��ه بهانه 
بلندترین ش��ب س��ال هس��تیم اما در این میان 
گزارش  های میدانی خبرنگاران نش��ان می دهد 
ک��ه قیمت ها از نرخ های مص��وب نیز بالاتر رفته 

است.
ای��ن افزایش قیمت ها س��بب ایج��اد نگرانی و 
گلایه  هایی در شهروندان شده است تا جایی که 
یکی از شهروندان با بیان اینکه دو سال به دلیل 
کرونا ش��ب یلدایی نداشتیم و در سال جاری نیز 

گرانی مانع از برگزاری مراسم شب یلداست گفت: 
با یک حساب سر انگش��تی متوجه می شوید که 
جمع ش��دن ۲۰ نفر دور هم برای دورهمی شب 
یلدا حداقل ۵ میلیون تومان خرج بر می دارد که 

از توان خانواده های معمولی خارج است.
ی��ک نکته را نباید فرام��وش کنیم و آن اینکه 
امش��ب که طولانی ترین ش��ب س��ال است باید 
حواس��مان به اطرافیان و کسانی که زیر خط فقر 
زندگ��ی می کنند باش��د، آنهایی که تنها دغدغه 
سیر کردن ش��کم خود و خانواده خود را دارند و 
سهمشان از این شب ش��ادی نیست؛ پس شعار 
زیبای "ب��ا یکدیگر مهربان باش��یم" را فراموش 

نکنیم!
  چله چهارم

یک کارشناس فوریت های پزشکی گفت: عللی 
ک��ه همواره منج��ر به اوج یافتن وی��روس کرونا 
می ش��ود قرار گرفت��ن در کنار اف��رادی با علائم 
محرز و مش��کوک به کروناست که با قرار گرفتن 
فرد مبتلا در فضای بس��ته در دورهمی ها، مبتلا 

شدن سایر افراد نیز دور از انتظار نیست!
حبی��ب حس��ینقلی زاده ادام��ه داد: با وجود 
اینکه در ح��ال حاضر آمار و ارق��ام مبتلایان به 
دلیل تزریق واکس��ن کرونا کاهش یافته اس��ت 
ام��ا احتمال اینکه بار دیگر افرادی که واکس��ینه 
شده اند به ویروس کرونا مبتلا شوند وجود دارد.

وی افزود: واکس��ن، ش��دت بیماری در افراد را 
کاهش می دهد و به معنای این نیس��ت که افراد 
واکسینه ش��ده تحت هیچ ش��رایطی به ویروس 

کرونا مبتلا نخواهند شد.
این فع��ال اجتماعی اضافه کرد: با وجود اینکه 
آم��ار فوتی های کرون��ا کاهش یافته ام��ا، نباید 
به فکر دورهمی ها در ش��ب یلدا افت��اد و اگر به 
فکر س��لامتی خود و عزیزانمان هستیم می توان 
از طری��ق تماس های تلفنی نی��ز از حال یکدیگر 
باخبر شد و به دلیل اینکه متأسفانه کودکان نیز 
به ویروس کرونا مبتلا می شوند باید تا حد امکان 

از دورهمی ها پرهیز کرد!
حسینقلی زاده بیان کرد: نباید به این امید که 
ویروس کرونا کاهش یافته است به فکر برگزاری 
دورهمی و میهمانی بیفتیم چرا که ممکن است 
موجب انتقال و انتش��ار کرونا به همدیگر شده و 

خاطرات بدی را برای همدیگر رقم بزنیم.
وی تاکید ک��رد: نباید فراموش کنیم که کرونا 
ب��از هم در میان ما پرس��ه می زند و همان خطر 
کماکان در کمین اس��ت و حتی ب��ا وجود روند 
واکسیناسیون در سطح اس��تانها، باید به رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی پایبند باشیم لذا بهتر 
است تنها به خاطر چند ساعت دورهمی در شب 
یلدا، خاطره بدی برای کس��انی که دوستش��ان 

داریم رقم بزنیم!
  چله پنجم

ش��ب یلدا در میان تورک زبان��ان ایران هم از 
آیین و رسوم خاصی پیروی می کند و به »چیلله 
گئجه س��ی« یا »چیلله قارپیزی« معروف است 
چرا که مردم آذربایج��ان معتقدند به دلیل آنکه 
فصل س��رما در آذربایجان بسیار طولانی و سرد 
اس��ت با خوردن هندوانه س��وز و لرز سرما تاثیر 
چندانی ن��دارد. آذربایجانی ها نیز همانند س��ایر 
مردم کشور در این شب در منزل یکی از بزرگان 
فامیل جمع شده و با خوردن انواع غذا های پخته 
ش��ده در منزل همچون کوفته، برنج، مرغ، آش، 
مرکب��ات، هندوانه، انار، بادام و س��نجد و قاورقا 
یا همان گندم برش��ته با شاهدانه بلندترین شب 
س��ال را جش��ن می گیرند. اوحدی مراغه ای در 
خصوص ش��ب یلدا چه خوب سروده است: شب 
هجرانت ای دلبر ش��ب یلداس��ت پنداری/ رخت 

نوروز و دیدار تو عید ماست پنداری...

چلّه تلخ و شیرین
 »عصرآزادی« از آشفته بازار بلندترین 

شب سال ۱۴۰۰ گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

بازاریان می گویند 
آجیل، خشكبار، میوه 
و سایر خوراكی های 
پرمتقاضی شب یلدا 

فراوان است اما 
خریداران از گرانی 

اجناس گلایه داشته و 
به كاهش قیمت ها 

امید بسته اند كه آن 
هم دور از ذهن است!


